
Til Miljø og Fødevareudvalget 

 

Vedhæftet finder I et brev til Aarhus universitet, som er sendt cc til miljøministeriet. Henvendelsen drejer 

sig om, at to forskere offentliggør, hvad de selv præsenterer som foreløbige tal for kvælstofudledningen. 

Deres tal er offentliggjort i en artikel i Politiken. 

 

Hele konferencen, hvor tallene blev offentliggjort;  ”Vores hav”, soŵ var iŶitieret af TekŶologiraadet, kaŶ 
ses på følgende Youtubelink: https://www.youtube.com/watch?v=NudB9IiHhkM. Stiig Markagers indlæg 

starter 55 minutter inde og varer cirka 15 minutter.  

 

Effektivt landbrug refererede herfra i en artikel den 29/10 

” Fra Stiig Markager lød det, at det Ŷu er Aarhus UŶiversitets videŶskabelige anbefaling, at Danmark skal 

ned på en samlet kvælstofudledning på 39.000 tons. 

- At departementet (Miljø- og Fødevareministeriet, red.) så af politiske årsager har valgt at hæve det, det 

kan vi ikke stå inde for, sagde Stiig Markager på konferencen med henvisning til, at myndighederne kører 

ŵed et aŶelse højere tal for, hvorŶår ŵaŶ er i ŵål ŵed kvælstofreduktioŶerŶe.” 

 

Tallet på 39.000 tons er aldrig blevet nævnt i nogen af alle de grupper og følgegrupper, vi deltager i under 

departementet: Hvis man allerede nu har lagt sig fast på noget i forhold til VP3, uden at fortælle det, så 

virker hele arbejdet som en skueproces. Vores betænkeligheder øges naturligvis også af, at Professor Stiig 

Markager er en af afsenderne på det notat, som var med til at underkende, at vi skal fastholde år 1900 som 

reference-år. Det notat var noget usædvanligt både udarbejdet og kvalitetssikret af medarbejdere i den 

samme afdeling. Den samme afdeling som leverede eksperterne til sidste weekends konference, og som 

helt øjensynligt ikke er enige med de forskere på AU, som står for at udarbejde NOVANA-rapporten. (Se 

den vedhæftede fil fra Effektivt Landbrug, hvor hovedforfatter på NOVANA-rapporten Hans Thodsen 

underkender Markagers tal) 

 

Når forskere vil bedrive politik, skal de varedeklarere det som politik. 

 

Jeg vil opfordre udvalget til at tage fat i problemstillingen, for hverken vi eller I kan være tjent med, at det 

faglige fundament for vores diskussioner og jeres beslutninger ikke hviler på et solidt troværdigt grundlag. 

 

 

Med venlig hilsen 

 

Hans Aarestrup 
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